



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

الجمعية العامة الـ147 للاتحاد البرلماني الدولي والاجتماعات ذات الصلة

لواندا، أنغولا

27-23 تشرين الأول/أكتوبر 2023

منتدى البرلمانيين الشباب

الأنشطة المتعلقة بالشباب للعام 2023

تقرير عن الأنشطة المنفذة منذ آذار/مارس 2023 والأنشطة المقبلة

كان الاتحاد البرلماني الدولي منذ أكثر من عقد من الزمان يمكّن البرلمانيين الشباب من تعزيز الديمقراطيات وتجديدها وجعلها أكثر تمثيلاً لجميع الأجيال. وفي العام 2010، اعتمدت البرلمانات الأعضاء في الاتحاد البرلماني الدولي قراراً تاريخياً لتعزيز مشاركة الشباب في العملية الديمقراطية. وعلى الرغم من هذا الالتزام السياسي الواضح والتقدم المؤقت، فإن مستوى تمثيل الشباب في البرلمان، كما يقيسه الاتحاد البرلماني الدولي بانتظام، لا يزال منخفضاً. يبلغ نصف سكان العالم أقل من 30 عاماً، في حين أن 2.8 في المئة فقط من أعضاء البرلمان على مستوى العالم تقل أعمارهم عن 30 عاماً وأقل من نصفهم من الشابات.

ولمعالجة الفجوة في تمثيل الشباب، أطلق الاتحاد البرلماني الدولي حملة أنا أقول نعم للشباب في البرلمان! مع ستة تعهدات حددها البرلمانيون الشباب باعتبارها أكثر الوسائل تأثيراً لإحداث تغيير تحويلي: تعزيز حصص الشباب؛ ومواءمة سن الأهلية مع سن التصويت؛ ودعم قنوات الشباب في البرلمان؛ وتمكين البرلمانيين الشباب؛ وتوجيه الطامحين الشباب والدعوة إلى مشاركة الشباب. اعتباراً من 15 أيلول/سبتمبر 2023، تم تسجيل ما مجموعه 1460 صانع تغيير، بما في ذلك 668 برلمانياً و60 رئيساً للبرلمانات ورؤساء الدول ووكالات الأمم المتحدة والمنظمات الدولية الأخرى.

ومنذ آذار/مارس 2023، نظم الاتحاد البرلماني الدولي الأنشطة التالية المتصلة بالشباب لتعزيز مشاركة الشباب في البرلمان وفي الاتحاد البرلماني الدولي:



- عقدت اجتماعات منتدى البرلمانين الشباب ومجلس إدارته في الجمعية العامة الـ 146 في المنامة (آذار/مارس 2023)؛ بالإضافة إلى ذلك، عُقدت اجتماعات المجلس افتراضياً في نيسان/أبريل وحزيران/يونيو 2023.
 - استمر تعزيز حملة أنا أقول نعم للشباب في البرلمان! بما في ذلك من خلال الفعالية الافتراضية صرخة إلى صانعي التغيير Shout Out to Changemakers (24 أيار/مايو 2023).
 - عقدت إحاطتين في إطار سلسلة تمكين البرلمانين الشباب للاتحاد البرلماني الدولي بشأن الشباب في المفاوضات المتعلقة بالمناخ (31 أيار/مايو 2023) وبشأن حقوق الإنسان للشباب (11 آب/أغسطس 2023)، تزامناً مع اليوم الدولي للشباب.
 - عقد المؤتمر العالمي التاسع للبرلمانين الشباب للاتحاد البرلماني الدولي في هانوي (فيتنام) حول دور الشباب في تسريع وتيرة تحقيق أهداف التنمية المستدامة من خلال التحول الرقمي والابتكار (15-17 أيلول/سبتمبر 2023).
 - وجرى التواصل مع منظمات الشباب، بما في ذلك من خلال زيارات قام بها رئيس مجلس إدارة منتدى البرلمانين الشباب للاتحاد البرلماني الدولي إلى الأمريكتين وآسيا (تموز/يوليو وآب/أغسطس وأيلول/سبتمبر 2023).
 - مساهمات البرلمانين الشباب في المداولات الدولية.
 - إطلاق تقرير الاتحاد البرلماني الدولي عن مشاركة الشباب في البرلمانات الوطنية للعام 2023.
- ويرد أدناه المزيد من المعلومات عن هذه الأنشطة، إلى جانب قائمة بالأنشطة المقبلة.

1. لمحة عامة عن الأنشطة منذ آذار/مارس 2023

اجتماعات منتدى البرلمانين الشباب ومجلس إدارته في الجمعية العامة الـ 146

عقد منتدى البرلمانين الشباب في 12 آذار/مارس 2023. وجمعت 60 برلمانياً شاباً من 58 دولة. تشكل نسبة حوالي 37 في المئة منهم من الشباب.

أجرى أعضاء المنتدى تقييماً لمشاركة الشباب في بلدانهم وتبادلوا الخبرات والممارسات الجيدة، مثل: إنشاء تجمعات شبابية جديدة، وزيادة نشاط الأحزاب السياسية لتمكين البرلمانين الشباب والمزيد. ويأدرج منظور الشباب في موضوع



المناقشة العامة، تعزيز التعايش السلمي والمجتمعات الشاملة للجميع: مكافحة التعصب، ناقش أعضاء المنتدى الدور القيادي الذي يجب أن يؤديه البرلمانين الشباب في صنع القرار ومفاوضات السلام.

ومع انتهاء ولاية مجلس الإدارة، وافق المنتدى على ترشيحات مجلس الإدارة الجدد الذين سيعملون خلال السنتين المقبلتين. ثم انتخب مجلس الإدارة الجديد السيد دان كاردين من المملكة المتحدة رئيساً لمجلس إدارة منتدى البرلمانين الشباب.

ومن بين إجمالي 683 برلمانياً شاركوا في الجمعية العامة الـ146 للاتحاد البرلماني الدولي، مثّل 150 برلمانياً شاباً 22 في المئة من المندوبين. على الرغم من أن هذا الرقم كان أقل من هدف المنتدى المتمثل في أن 25 في المئة على الأقل من المندوبين البرلمانين هم برلمانيون شباب، فقد تم تحقيق الهدف في أكثر من نصف الجمعيات العامة للاتحاد البرلماني الدولي منذ العام 2021. ولتحقيق هدف أعلى في تعزيز مشاركة أكبر من البرلمانين الأصغر سناً، أجرى مجلس الإدارة، أثناء انعقاده الجمعيات العامة، مناقشة بشأن هذا الموضوع وقدم مقترحات بشأن تعديل النظام الأساسي للاتحاد البرلماني الدولي وقواعده لمنتدى البرلمانين الشباب. وافق أعضاء مجلس الإدارة على التوصية بتخفيض الحد الأدنى للسنة ليعتبره برلمانياً شاباً.

اجتماع مجلس الإدارة الافتراضي

عُقدت اجتماعات غير رسمية لمجلس إدارة منتدى البرلمانين الشباب افتراضياً في 12 نيسان/أبريل و20 حزيران/يونيو. وركزت المناقشات على تعزيز مشاركة الشباب في مفاوضات المناخ. وتم الاتفاق على مجموعة من الإجراءات، بما في ذلك تعزيز مشاركة الشباب ووجهات نظرهم في الدورة الـ28 لمؤتمر الأطراف (COP28).

حملة أنا أقول نعم للشباب في البرلمان!

في 15 أيلول/سبتمبر، تعهد ما مجموعه 1 460 من صانعي التغيير بدعم مشاركة الشباب في البرلمان، من بينهم 60 رئيساً للبرلمانات، و668 برلمانياً، و15 ممثلاً رفيع المستوى، مثل رؤساء الدول، ونواب رؤساء البلدان، ومبعوث الأمم المتحدة للشباب. وخلال الجمعية العامة الـ146 للاتحاد البرلماني الدولي، نُفذت أنشطة تعزيزية شملت إنشاء مقصورة مخصصة للحملات والترويج الاستباقي للحملة للمندوبين.



وللاحتفال بالذكرى السنوية الثانية لحملة *أنا أقول نعم للشباب في البرلمان!* وتبادل الخبرات، نظم الاتحاد البرلماني الدولي في أيار/مايو 2023، فعالية افتراضية بعنوان *صرخة إلى صانعي التغيير*. وضم الاجتماع برلمانيون وقادة شباب والمجتمع المدني ومناصرين فرديين. وشارك 69 مشاركاً من 27 بلداً، منهم 38,6 في المئة من النساء. بالإضافة إلى البرلمانيين، تضمن الاجتماع مشاركة شركاء رئيسيين رفيعي المستوى، بما في ذلك السيدة جاياثما ويكراماناياكي، مبعوثة الأمين العام للأمم المتحدة المعنية بالشباب في ذلك الوقت؛ السيدة كورين مومال - فانيان، المديرة التنفيذية لمؤسسة كوفي عنان؛ والسيدة هيلغا فوغستاد، المديرة التنفيذية للشراكة من أجل صحة الأم والوليد والطفل؛ والسيد سامسون إيتودو، المدير التنفيذي لمنظمة YIAGA Africa.

خلال الفعالية، ظهرت العديد من النقاط الرئيسية. وتم تحديد نهج شامل باعتباره مفتاحاً لنجاح تنفيذ تعهدات الحملة. وشدد المشاركون على أهمية العمل عبر الخطوط الحزبية وحشد الدعم في وسائل الإعلام والتعاون مع مختلف الجهات المعنية. وسلط الضوء على أهمية منابر تبادل أفضل الممارسات داخل الأوساط البرلمانية الدولية. وحدد المشاركون أيضاً مجالات جديدة هامة لتعزيز مشاركة الشباب تتطلب مزيداً من الاهتمام، بما في ذلك: التقاطع، والحوافز المالية، وأدوار الأحزاب السياسية في تعزيز التغيير المجدي.

وأبلغت البرلمانات أيضاً عن تطورات جديدة في تنفيذ تعهدات الحملة. فعلى سبيل المثال، يرد في اليونان اقتراح جديد بتخفيض سن الأهلية للترشح (التعهد 2)؛ وفي غيانا، شرع رئيس البرلمان في تنظيم مسابقات جديدة لمناقشات الشباب لتغذية عمل برلمان الشباب في البلد (التعهد رقم 5)؛ وفي كازاخستان، أنشأ رئيس البرلمان نادياً للخبراء الشباب لتغذية آراء الشباب في العمليات البرلمانية (التعهد 3)؛ وفي جنوب إفريقيا، هناك خطط جارية لإنشاء تجمع جديد للبرلمانيين الشباب بما يتماشى مع الحملة.

سلسلة تمكين البرلمانيين الشباب

واصل الاتحاد البرلماني الدولي سلسلة من أنشطة بناء القدرات كجزء من سلسلة تمكين البرلمانيين الشباب.

منذ آذار/مارس 2023، استضاف الاتحاد البرلماني الدولي الإحاطتين السادسة والسابعة للبرلمانيين الشباب. وضمت هذه الاجتماعات ما مجموعه 78 مشاركاً (برلمانيون وموظفون برلمانيون) من 34 بلداً. وكان من بين المشاركين 41 شابة (52 في المئة). ونظمت إحاطة عن الشباب في مفاوضات المناخ في 31 أيار/مايو 2023، وعقدت جلسة



أخرى عن حقوق الإنسان للشباب في 11 آب/أغسطس 2023 بمناسبة اليوم الدولي للشباب وبالاقتران مع مبادرة حقوق الإنسان 75 المؤدية إلى الذكرى السنوية الـ75 للإعلان العالمي لحقوق الإنسان في 10 كانون الأول/ديسمبر 2023. ووفرت الإحاطات منبراً لتبادل الخبرات والممارسات الجيدة في دعم مشاركة الشباب في المفاوضات المتعلقة بالمناخ والنهوض بالحقوق السياسية للشباب، فضلاً عن تحديد الحلول التشريعية والحلول المتصلة بالسياسات.

المؤتمر العالمي التاسع للبرلمانيين الشباب

عُقد المؤتمر العالمي التاسع للبرلمانيين الشباب في الفترة من 15 إلى 17 أيلول/سبتمبر 2023 في هانوي، فيتنام. وجمع حوالي 300 برلماني شاب من حوالي 65 دولة. وكان حوالي 44 في المئة من البرلمانيين الشباب من النساء. وانضم إلى البرلمانيين الشباب ممثلون عن المنظمات الدولية والإقليمية ومجموعات الشباب والشركات الناشئة والأوساط الأكاديمية والقادة الملهمين. يصادف المؤتمر الذكرى الثامنة لإعلان هانوي بشأن أهداف التنمية المستدامة، الذي اعتمده الاتحاد البرلماني الدولي في العام 2015.

تناولاً لموضوع دور الشباب في تسريع وتيرة تحقيق أهداف التنمية المستدامة من خلال التحول الرقمي والابتكار، أكد البرلمانيون الشباب التزامهم بمواصلة تسريع التقدم نحو تحقيق أهداف التنمية المستدامة من خلال التحول الرقمي والابتكار. واعتمدوا بياناً عملياً المنحى للمؤتمر يتضمن اقتراحاً بسد الفجوات الرقمية بحيث تكون التكنولوجيات أكثر سهولة وأماناً للجميع، ويدعو إلى تعزيز الابتكار والنظم الإيكولوجية الناشئة، وإلى اتباع نهج مسؤول وشامل إزاء التكنولوجيات الجديدة القادرة على التخفيف من المخاطر وتعزيز التنوع الثقافي والحوار.

تعزيز الروابط مع منظمات الشباب ومساهمة البرلمانيين الشباب في المداورات الدولية

تمشياً مع أهداف المنتدى الرامية إلى تعزيز الروابط بين البرلمانات والشباب والإسهام في المداورات الدولية، جرت أنشطة مختلفة:

- شارك وفد من منتدى البرلمانيين الشباب في منتدى شباب المجلس الاقتصادي والاجتماعي التابع للأمم المتحدة (ECOSOC) والفعاليات الجانبية التي نظمتها في مدينة نيويورك (25-27 نيسان/أبريل 2023). وترتب على



ذلك ارتباطات مع المجتمع المدني وقادة الشباب، مثل مبعوث الأمين العام للأمم المتحدة المعني بالشباب. وكان للبرلمانيين الشباب أيضاً أدوار قيادية أسهمت في مناقشات المنتدى وفي فعاليات موازية.

- اضطلع رئيس مجلس الإدارة بسلسلة من البعثات لتعزيز مشاركة الشباب والعمل مع منظمات الشباب. وعقدت هذه الاجتماعات في الولايات المتحدة (تموز/يوليو 2023) وشيلي وبيرو (آب/أغسطس 2023) وتايلاند وسنغافورة (أيلول/سبتمبر 2023)، وشملت اجتماعات مع البرلمانيين وممثلي منظمات الشباب.

- شارك أعضاء مجلس إدارة منتدى البرلمانيين الشباب في المنتدى البرلماني العالمي (GPF) الذي تم تنظيمه مع مجموعة البنك الدولي (WBG) وصندوق النقد الدولي (IMF) في نيسان/أبريل 2023. وشمل ذلك أيضاً مساهمات في مبادرة Young MP التابعة لمجموعة البنك الدولي.

- شارك أعضاء مجلس إدارة المنتدى في جلسات افتراضية لمراكز المساءلة عن المشاركة المدنية، نظمتها مؤسسة كوفي عنان (سبتمبر، أكتوبر 2023). وقد ربطت هذه الاجتماعات بين البرلمانيين الشباب وقادة الشباب من جميع أنحاء العالم.

تقرير الاتحاد البرلماني الدولي للعام 2023 مشاركة الشباب في البرلمانات الوطنية

يقدم تقرير الاتحاد البرلماني الدولي للعام 2023، مشاركة الشباب في البرلمانات الوطنية، الذي تم إطلاقه في الجمعية العامة الـ 147 للاتحاد البرلماني الدولي، بيانات ومعلومات محدثة عن مستويات مشاركة الشباب في البرلمانات الوطنية، بما في ذلك: أعمار البرلمانيين، وبيانات مصنفة على أساس الجندر، ومعلومات عن حصص الشباب، واللجان، وتجمعات البرلمانيين الشباب، وأكثر من ذلك. بعض النقاط البارزة الرئيسية:

- 2.8 في المئة فقط من أعضاء البرلمانات في العالم يبلغون 30 عاماً أو أقل، و 18.8 في المئة فقط يبلغون من العمر 40 عاماً أو أقل.

- 39 في المئة من البرلمانات ليس لديها برلمانيون يبلغون 30 عاماً أو أقل.

- لا تزال النساء ناقصات التمثيل بشكل غير متناسب مقارنة بالرجال في جميع الفئات العمرية.

- 70 في المئة من مجالس البرلمان تفرض "وقت انتظار" بين سن الاقتراع و سن الأهلية للمنصب.

مستثيراً بالمقابلات مع البرلمانيين الشباب، يقدم التقرير أيضاً ملاحظات رئيسية حول تنفيذ تعهدات حملة أنا أقول نعم للشباب في البرلمان! الستة.



2. الأنشطة المقبلة المتصلة بالشباب في العامين 2023 و2024

- دعم الأنشطة الرامية إلى مساعدة البرلمانات على تعزيز وتنفيذ حملة "أنا أقول نعم للشباب في البرلمان!"، بما في ذلك المساعدة على إطلاق الحملة في البرلمانات الوطنية وتقديم الدعم التقني في تنفيذ التعهدات.
- مواصلة التدريب (افتراضياً وبالحضور الشخصي) لأعضاء البرلمانات الشباب، مثل تدريب وحدات الاتحاد البرلماني الدولي على القيادة والإرشاد والاتصال للبرلمانيين الشباب.
- إنتاج مواد اتصالات وترويجية جديدة لحملة "أنا أقول نعم للشباب في البرلمان!"
- مواصلة تقديم الإحاطات الافتراضية كجزء من سلسلة التمكين.
- مساهمة البرلمانيين الشباب في المداولات الدولية، بما في ذلك الاجتماع البرلماني في الدورة الـ28 لمؤتمر الأطراف (COP28).
- المؤتمر العالمي العاشر للبرلمانيين الشباب للاتحاد البرلماني الدولي في العام 2024.

الشراكات

ترد شراكات ويتم الحفاظ عليها مع مبعوث الأمين العام للأمم المتحدة المعني بالشباب، برنامج الأمم المتحدة الإنمائي (UNDP)، والمفوضية السامية للأمم المتحدة لحقوق الإنسان (OHCHR)، ومنتدى المساواة بين الأجيال (GEF)، والشراكة من أجل صحة الأم والوليد والطفل (PMNCH)، ومجموعة البنك الدولي، ومؤسسة كوفي عنان (KAF)، والمعهد الديمقراطي الوطني (NDI)، و Plan International، ومختلف منظمات الشباب الدولية والإقليمية والوطنية، والأكاديميين، وغيرها الكثير.





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

147th IPU ASSEMBLY AND RELATED MEETINGS Luanda (Angola), 23–27 October 2023

Forum of Young Parliamentarians

Youth-related activities in 2023

Report on activities carried out since March 2023 and upcoming activities

For over a decade, the IPU has been empowering young parliamentarians to strengthen and rejuvenate democracies and make them more representative of all generations. In 2010, IPU Member Parliaments adopted a landmark [resolution](#) to promote youth participation in the democratic process. Despite this clear political commitment and tentative progress, the level of youth representation in parliament, as measured regularly by the IPU, remains low. Half the world's population is under 30, while only 2.8% of MPs globally are under 30 and less than half of them are young women.

To address the gap in youth representation, the IPU launched the [I Say Yes to Youth in Parliament!](#) campaign with six pledges identified by young parliamentarians as the most impactful ways to generate transformative change: promoting youth quotas; aligning the age of eligibility with that of voting; supporting youth channels in parliament; empowering young parliamentarians; mentoring young aspirants and advocating for youth participation. As of 15 September 2023, a total of 1,460 changemakers have already signed up, including 668 MPs, 60 Speakers of Parliament, and Heads of State, United Nations agencies and other international organizations.

Since March 2023, the IPU has organized the following youth-related activities to enhance youth participation in parliament and in the IPU:

- Meetings of the Forum of Young Parliamentarians and its Board were held at the 146th Assembly in Manama (March 2023); additionally, online meetings of the Board were held in April and June 2023.
- Promotion of the *I Say Yes to Youth in Parliament!* campaign continued, including through an online *Shout Out to Changemakers* event (24 May 2023).
- Two briefings as part of the IPU's Empowerment Series for young parliamentarians were held on *Youth in climate negotiations* (31 May 2023) and on *Human rights of youth* (11 August 2023), which coincided with International Youth Day.
- The Ninth IPU Global Conference of Young Parliamentarians took place in Hanoi (Viet Nam) on *The role of youth in accelerating the achievement of the SDGs through digital transformation and innovation* (15–17 September 2023).
- Outreach to youth organizations took place, including through visits of the President of the IPU Board of the Forum of Young Parliamentarians to the Americas and Asia (July, August and September 2023).
- Contributions by young MPs to international deliberations.
- Launch of the 2023 IPU *Youth participation in national parliaments* report.

More information on these activities is provided below, along with a list of future activities.

1. OVERVIEW OF ACTIVITIES SINCE MARCH 2023

Meetings of the Forum of Young Parliamentarians and its Board at the 146th Assembly

The Forum of Young Parliamentarians was held on 12 March 2023. It brought together 60 young MPs from 58 countries. About 37% of them were young women.

The Forum members took stock of youth participation in their countries and shared experiences and good practices, such as: the creation of new youth caucuses, increased activity by political parties to empower young MPs and more. In bringing a youth perspective to the theme of the General Debate, *Promoting peaceful coexistence and inclusive societies: Fighting intolerance*, the Forum members discussed the leadership role that young MPs must play in decision-making and peace negotiations.

As the Board mandate concluded, the Forum approved the nominations of new Board members who would serve for the next two years. The new Board then elected Mr. Dan Carden from the United Kingdom as President of the Board of the Forum of Young Parliamentarians.

Out of the 683 total number of MPs who took part in the 146th IPU Assembly, 150 were young MPs, amounting to 22% of delegates. Although this was short of the Forum's target of at least 25% of parliamentary delegates being young MPs, the target had been reached at over half of the IPU Assemblies since 2021. To aim higher in promoting greater participation of younger MPs at Assemblies, the Board had a discussion on the topic and shared proposals on amending the IPU Statutes and Rules of the Forum of Young Parliamentarians. Board members agreed to recommend lowering the age limit to be considered a young MP.

Online meeting of the Board

Informal meetings of the Board of the Forum of Young Parliamentarians were held online on 12 April and 20 June. Discussions focused on enhancing youth engagement in climate negotiations. A set of actions was agreed upon, including to enhance youth engagement and perspectives in COP28.

***I Say Yes to Youth in Parliament!* campaign**

As of 15 September, there are a total of 1,460 changemakers who have pledged to support youth participation in parliament, among them 60 Speakers of Parliament, 668 MPs and 15 high-level representatives, such as Heads of State, Vice-Presidents of countries, and the United Nations Envoy on Youth. During the 146th IPU Assembly, promotional activities took place, including a dedicated campaign booth and proactive promotion of the campaign to delegates.

To celebrate the second anniversary of the *I Say Yes to Youth in Parliament!* campaign and share experiences, in May 2023, the IPU organized an online *Shout Out to Changemakers* event. The meeting brought together MPs, youth leaders, civil society and individual advocates. Sixty-nine participants from 27 countries took part, of whom 38.6% were women. In addition to MPs, the meeting included the participation of high-level key partners, including Ms. Jayathma Wickramanayake, the United Nations Secretary-General's Envoy on Youth at the time; Ms. Corinne Momal-Vanian, Executive Director, Kofi Annan Foundation; Ms. Helga Fogstad, Executive Director, Partnership for Maternal, Newborn and Child Health (PMNCH); and Mr. Samson Itodo, Executive Director, YIAGA Africa.

During the event, several key takeaways emerged. An inclusive approach was identified as key to the successful implementation of campaign pledges. The participants stressed the importance of working across party lines, mobilizing support in the media and collaborating with various stakeholders. The significance of platforms for sharing best practices within the inter-parliamentary community was highlighted. The participants also identified new areas important to enhancing youth participation that require increased attention, including: intersectionality, financial barriers and the roles of political parties in fostering meaningful change.

Parliaments also reported new developments in the implementation of the campaign pledges. For example, in **Greece** there is a new proposal to lower the age of eligibility to run for office (Pledge 2); in **Guyana** the Speaker of Parliament initiated new youth debating competitions to feed into the work of the country's youth parliament (Pledge 5); in **Kazakhstan**, the Speaker created a young experts club to feed youth views into parliamentary processes (Pledge 3); and in **South Africa**, there plans are underway to create a new caucus of young parliamentarians in line with the campaign.

Empowerment Series for young parliamentarians

The IPU continued a series of capacity-building activities as part of its Empowerment Series for young MPs.

Since March 2023, the IPU hosted the sixth and seventh briefings for young MPs. They brought together a total of 78 participants (parliamentarians and parliamentary staff) from 34 countries. Among the participants were 41 young women (52%). A briefing on *Youth in climate negotiations* was organized on 31 May 2023, and another one, on *Human rights of youth* was held on 11 August 2023 on the occasion of International Youth Day and in conjunction with the Human Rights 75 Initiative leading up to the 75th anniversary of the Universal Declaration of Human Rights on 10 December 2023. The briefings provided a platform for the exchange of experiences and good practices in supporting youth engagement in climate negotiations and advancing youth political rights, as well as identifying legislative and policy-related solutions.

Ninth Global Conference of Young Parliamentarians

The Ninth Global Conference of Young Parliamentarians was held from 15 to 17 September 2023 in Hanoi, Viet Nam. It brought together about 300 young MPs from some 65 countries. Approximately 44% of the young MPs were women. The young MPs were joined by representatives from international and regional organizations, youth groups, start-ups, academia, and inspirational leaders. The Conference marked the eighth anniversary of the Hanoi Declaration on the SDGs, adopted by the IPU in 2015.

Addressing the theme *The role of youth in accelerating the achievement of the SDGs through digital transformation and innovation*, the young parliamentarians affirmed their commitment to further accelerate progress towards the Sustainable Development Goals (SDGs) through digital transformation and innovation. They adopted an action-oriented [Conference statement](#) which includes a proposal to close digital gaps so that technologies can be more accessible to and safer for all, calls for a boost of innovation and start-up ecosystems, and for a responsible and inclusive approach to new technologies able to mitigate risks and promote cultural diversity and dialogue.

Enhancing links with youth organizations and contribution by young MPs to international deliberations

In line with the Forum's objectives to enhance links between parliaments and young people and to contribute to international deliberations, various activities took place:

- A delegation from the Forum of Young Parliamentarians took part in the United Nations Economic and Social Council (ECOSOC) Youth Forum and its side events in New York City (25-27 April 2023). This entailed engagements with civil society and youth leaders, such as the United Nations Secretary-General's Envoy on Youth. The young parliamentarians also had leadership roles contributing to the Forum's discussions as well as in parallel events.
- The President of the Board carried out a series of missions to promote youth participation and engage with youth organizations. These took place in the United States (July 2023), Chile and Peru (August 2023), and Thailand and Singapore (September 2023), and included meetings with parliamentarians and representatives of youth organizations.
- Members of the Board of the Forum of Young Parliamentarians took part in the Global Parliamentary Forum (GPF) organized together with the World Bank Group (WBG) and the International Monetary Fund (IMF) in April 2023. This also included contributions to the WBG's Young MP initiative.

- Members of the Board of the Forum participated in online sessions of the Civic Engagement Accountability Hubs, organized by the Kofi Annan Foundation (September, October 2023). These meetings connected the young parliamentarians with youth leaders from around the world.

2023 IPU report *Youth participation in national parliaments*

The 2023 IPU report *Youth participation in national parliaments*, launched at the 147th IPU Assembly, provides updated data and information on levels of youth participation in national parliaments, including: ages of MPs, disaggregated data based on sex, information on youth quotas, committees, and caucuses of young MPs, and more. Some key highlights:

- Only 2.8% of world MPs are 30 years of age and under, and only 18.8% are 40 and under.
- 39% of parliaments have no MPs 30 years of age and under.
- Women remain disproportionately underrepresented compared to men across all age categories.
- 70% of chambers of parliament impose a “waiting time” between voting age and age of eligibility for office.

Informed by interviews with young MPs, the report also provides key takeaways on the implementation of the six *I Say Yes to Youth in Parliament!* campaign pledges.

2. UPCOMING YOUTH-RELATED ACTIVITIES IN 2023 AND 2024

- Support activities to help parliaments promote and implement the *I Say Yes to Youth in Parliament!* campaign will continue, including to help launches of the campaign in national parliaments and technical support in implementing pledges.
- Continued trainings (online and offline) for young MPs, such as on IPU's modules on leadership, mentorship and communication for young parliamentarians.
- Production of new communication and promotional materials for the *I Say Yes to Youth in Parliament!* campaign.
- Continued online briefings as part of the Empowerment Series.
- Contribution of young MPs in international deliberations, including the parliamentary meeting at the COP28.
- Tenth IPU Global Conference of Young Parliamentarians in 2024.

Partnerships

Partnerships exist and are maintained with the United Nations Secretary-General's Envoy on Youth, the United Nations Development Programme (UNDP), the United Nations Office of the High Commissioner for Human Rights (OHCHR), the Generation Equality Forum (GEF), the Partnership for Maternal, Newborn and Child Health (PMNCH), the World Bank Group, the Kofi Annan Foundation (KAF), the National Democratic Institute (NDI), Plan International, various international, regional and national youth organizations, academics, and many others.